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“Modul în care COMVEX a ajuns
în controlul lui Dan Drãgoi este

schema unei escrocherii”
(Cine-mparte parte îºi face/Povestea nespusã a privatizãrii în masã)

- Interviu cu Raymond de Rubeis, fost membru în Consiliul de Administraþie al COMVEX -

Radu Soviani: Care este relaþia
dumneavoastrã cu familia Drãgoi?
Raymond de Rubeis: În 1996 lu-

cram pentru o companie din Marea
Britanie, o casã de comerþ internaþio-
nalã. Ei fãceau privatizãri în
România. Am fost trimis în
România sã lucrez pentru pri-
vatizãri ºi la acel moment l-am
întâlnit pe Dan Drãgoi. Acea
privatizare era a unei companii
care se numea COMVEX, mai
fãcuserã deja o altã privatizare
�ALUM, înTulcea ºi DanDrã-
goi era atunci în biroul din Bucureºti
al companiei dinMarea Britanie pen-
tru care lucram. ªeful biroului era ge-
neralul Victor Stãnculescu ºi, sub el,
Dan Drãgoi. Apoi generalul Stãncu-
lescu a plecat ºi a preluat DanDrãgoi.
Deci a devenit directorul general al
companiei din Romania. ªi l-am
întâlnit pe Dan Drãgoi venind aici în

România. Am primit însãrcinãri din
partea companiei ºi una dintre cele
mai importante era restructurarea
COMVEX. Am venit aici pentru pri-
vatizarea COMVEX, care s-a

întâmplat în 1996-1997 ºi
atunci l-am întâlnit pe Dan
Drãgoi.
Radu Soviani: Cum a evo-

luat relaþia cu familia Drãgoi?
Raymond de Rubeis: Din

acel moment, pentru cã aveam
de-a face cuDanDrãgoi de fie-
care datã când veneam în

România ºi aveam mai multe compa-
nii în care erammereu implicaþi, foarte
rapid am devenit prieteni foarte buni.
Prieteni în sensul cã el a devenit
�naºul�, cum se spune în românã, a
fost cavalerul meu de onoare, naºul la
cãsãtorie. Apoi a devenit naºul copii-
lor mei ºi chiar Bogdan Drãgoi � fiul
lui, a devenit naºul unuia dintre copiii

mei. Am patru copii, aºa cã am avut
multe ceremonii.

Iar Dan a fost, pot spune, pentru cã
familia mea era în Australia, a devenit
familia mea: mergeam în vacanþe
împreunã, mergeam la cinã împreunã,
sãrbãtoream aniversãrile, zilele spe-
ciale, vacanþele ºi am devenit prieteni
foarte buni.
Radu Soviani: De la foarte buni

prieteni, ca o familie, ceva s-a
întâmplat...
Raymond de Rubeis: Într-adevãr

s-a întâmplat ceva. În 2014 am început
sã vad o schimbare. Eram într-o aface-
re în care am încasat niºte dividende
semnificative. Aceste dividende au
fost plãtite, iar în 2015 cred cãBogdan
Drãgoi a devenit ºeful SIF1 (unul din-
tre fondurile de investiþii din Rom-
ânia), iar în 2016 a fost o schimbare
drasticã. Dan era privit ca fiind foarte
puternic, bine conectat, tot timpul a

fost bine conectat. El provenea dintr-o
companie care fusese înfiinþatã încã
din perioada comunismului si care
cred cã mai existã încã. Era un ofiþer
important dintr-o instituþie implicatã
în domeniul serviciilor de informaþii.
Radu Soviani: A admis lucrul

acesta?
Raymond de Rubeis: Faþã de

mine, da. ªi este bine cunoscut. Alþi
oameni pe care i-am cunoscut prin el
de asemenea fãceau parte din aceeaºi
entitate. La COMVEX am devenit
membru al Boardului în 2002, dupã
ce am lucrat acolo, din partea compa-
niei britanice, pentru a o restructura,
încã din 1996, de la achiziþie. În 2016
lucrurile s-au schimbat drastic, atunci
am avut o problemã imensã. Mi s-a
dat posibilitatea sã merg în Australia
sã analizez un terminal de cereale,
pentru cã decisesem sã construim un
terminal de cereale la COMVEX în

portul Constanþa, iar în Portul Kem-
bla ºtiam cã existã un terminal de ce-
reale, care fusese construit în 1989 ºi
în 2016, un nou terminal era construit
de cãtre Quatro Ports ºi am fost trimis
sãmã informez, sã îmi fac câteva idei,
cum se face asta acolo. Mi-a convenit
pentru cãmi-a dat un bunmotiv sãmã
întorc în Australia. Când m-am
întors, COMVEX îmi cumpãrase bi-
letele de avion, ºtia itinerariul meu.
Când eram pe zborul de întors spre
Bucureºti, au stabilit o întâlnire a
Consiliului de Administraþie, pe 17
august. Nu ºtiam nimic despre ea, nu
amfost notificat, nu email, nu telefon,
eram în contact cu ei, nici o notificare
nu fusese fãcutã pentru convocarea
board-ului. Am aterizat la 2 noaptea,
am ajuns acasã spre 2.30, aºa cã în ur-
mãtoarea zi nu ºtiam nimic, am stat
acasã.

(continuare în pagina 11)

Lumea a intrat în ”zodia”
rãzboiului

H
arta lumii se umple cu buline
roºii, care marcheazã locuri
unde au loc conflicte armate,
de dimensiuni mai mari sau

mai mici. Pe lângã acestea mai existã
ºi zonele �portocalii�, unde existã ten-
siuni în creºtere, iar confruntarea di-
rectã pare iminentã. Din Ucraina în
Gaza, din Pakistan în Taiwan, armele
vorbesc, iar dialogul pare imposibil.
O simplã parcurgere a ºtirilor zilnice
aratã un tablou de coºmar. Practic este
greu sã þii ritmul cu fluxul de informa-
þii, în fiecare moment apare un nou
loc unde s-a tras un nou foc de armã,

unde o mamã îºi plânge copilul mort
pe altarul rãzboiului.
Lovituri americane
în Yemen

Armata americanã a anunþat cã a lo-
vit 14 rachete houthi la sol în Yemen
pentru a �proteja� transportul maritim
în regiune, a patra salvã de atacuri oc-
cidentale împotriva acestor rebeli
pro-Iran într-o sãptãmânã. �Aceste ra-
chete aflate pe rampe de lansare repre-
zentau o ameninþare imediatã pentru
navele comerciale ºi navele marinei
americane din regiune ºi ar fi putut fi

lansate în orice moment�, a scris Co-
mandamentul militar american pentru
Orientul Mijlociu (Centcom) într-un
comunicat postat peX(fostulTwitter).
Aceste atacuri americane, într-un
Orient Mijlociu care se apropie de o
conflagraþie regionalã, au avut loc la
doar câteva ore dupã ceWashingtonul
i-a catalogat din nou drept entitate �te-
roristã� pe rebelii yemeniþi, care conti-
nuã sã atace nave comerciale înMarea
Roºie ºi în Golful Aden.

OCTAVIANDAN
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odul în care COMVEX
a ajuns în controlul
lui Dan Drãgoi este
schema unei escro-
cherii, susþine Ray-
mond de Rubeis,
într-un interviu reali-
zat în cadrul proiectu-

lui pe care îl derulez în parteneriat cu
Asociaþia Investitorilor la SIF-uri (AISIF)
ºi ziarul BURSA, din care astãzi publicãm
prima parte. Raymond de Rubeis estemai
mult decât unul dintre foºtii membrii ai
Consiliului de Administraþie al COMVEX
(ºi la acel moment acþionar direct ºi indi-
rect), întrucât Dan Drãgoi, cel care con-
troleazã societatea, îi este chiar naº.
De Rubeis s-a apropiat de România în pe-
rioada privatizãrilor pe nimic, ca angajat
al grupului Balli (reprezentat în România
într-o primã fazã de generalul Victor
Stãnculescu ºi în cele din urmã de Dan
Drãgoi) ºi, ulterior, a ajuns sã deþinã di-
rect ºi indirect participaþii la COMVEX,
alãturi de Dan Drãgoi.
Asta pânã când naºul sãu, Dan Drãgoi, l-a
deposedat de deþinerile sale, dupã ce a in-
trat într-o stare de mare agitaþie în
2015-2016 (perioadã care coincide cu impu-
nerea luiBogdanDrãgoi la conducereSIF1).
Cum l-a deposedat? Printr-o �schemã�,
pe care de Rubeis o numeºte �escroche-
rie� ºi, care, în opinia lui, nu ar fi fost po-
sibilã fãrã complicitãþile din Autoritatea
de Supraveghere Financiarã, ANAF, dar
ºi din alte instituþii ale statului.
Faptic, Raymond de Rubeis aratã cum fa-
milia Drãgoi a ajuns sã deþinã, �pe perso-
anã fizicã� (soþia lui Dan Drãgoi), 17,5%
din acþiunile COMVEX, la un preþ de ni-
mic: 1,1 milioane de euro.
În acelaºi timp, soþia directorului general
al COMVEX a achiziþionat tot 17,5% din
COMVEX, tot pentru 1,1 milioane de euro.
Împreunã, pachetul de 35% din COMVEX a
fost preluat în 2016 de cele douã neveste
pentru 2,2 milioane de euro.
Acest lucru nu ar fi fost posibil fãrã
încãlcarea legislaþiei pieþei de capital, a
societãþilor comerciale, a codului civil ºi
fãrã complicitatea instituþiilor, crede de
Rubeis, care detaliazã în interviu întrea-
ga schemã.
COMVEX era privatizatã în 5 septembrie
1997 cãtre vehiculul deþinut de Balli pen-
tru preþul, conform contractului, de 89
demiliarde de lei vechi (echivalentul a 12
milioane de dolari), societatea reprezen-
tantã în România de Dan Drãgoi primind
în schimb 40% din acþiunile COMVEX.
�Este o mutare clasicã a unor acþiuni din
buzunarul stâng în buzunarul drept�,
spune de Rubeis, care a sesizat ºi ANAF
cu documente ºi informaþii privind acest
dosar al preþurilor de transfer.
Cu alte cuvinte, în loc ca respectivele do-
amne, devenite acþionari la COMVEX, sã
plãteascã 22 de lei pe acþiuni (cât era pre-
þul în piaþã, prin �schema unei escroche-
rii� pe care de Rubeis o devoaleazã au
ajuns sã plãteascã doar 2,51 de lei pe ac-
þiune ºi sã treacã �pe persoanã fizicã� de-
þinerile deþinute prin vehicule off-shore
sau on-shore. Acþionarul majoritar
COMVEX (grupul aflat în controlul lui Dan
Drãgoi, societatea Solidmet) a decis atun-
ci, pe ascuns, cã are nevoie urgentã de o
majorare de capital. Brusc, urgenþa dispa-
re, Solidmet îºi dilueazã participaþia la
COMVEX pentru cã nu participã lamajora-
rea de capital pe care chiar ei o ceruserã ºi
apar imediat nevestele. Dosar evident de
preþuri de transfer, spune de Rubeis.
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Legea inteligenþei artificiale din
UE permite supravegherea totalã
a cetãþenilor

U
tilizarea tehnologiei
de recunoaºtere facia-
lã pe filmãrile video
înregistrate fãrã apro-

barea unui judecãtor va fi per-
misã forþelor de ordine din
Uniunea Europeanã, conform
ultimelor modificãri incluse în
Legea privind inteligenþa arti-
ficialã (IA).

Aceastã ºtire deosebit de îngrijo-
rãtoare pentru respectarea drepturi-

lor ºi libertãþilor cetãþeneºti
din UE a fost publicatã pe
site-ul Politico.eu sub titlul
�UE se pregãteºte sã permitã
utilizarea draconicã a tehno-
logiei de recunoaºtere facia-
lã�.

Europarlamentarul ger-
man Svenja Hahn a declarat

cã forma finalã a proiectului de lege
reprezintã �un atac la adresa dreptu-
rilor civile�, în condiþiile în care ar

permite �utilizarea iresponsabilã ºi
disproporþionatã a tehnologiei de
identificare biometricã, aºa cum se
întâmplã doar în state autoritare pre-
cum China�.

Politico subliniazã cã textul inte-
gral a fost elaborat subpreºedinþia spa-
niolã a Consiliului Uniunii Europene
în 22 decembrie 2023, iar preºedinþia
belgianã lucreazã în prezent la
normele de aplicare.
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